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В работе изучается поведение траекторий слабых решений стохастической n-мер-
ной (n≥2) системы Навье–Стокса, возбуждаемой аддитивным белым шумом. Показано, 
что, какой бы ни был взят момент времени t, траектории в последующем своем дви-
жении по фазовому пространству системы: а) неизбежно покидают любое ограничен-
ное подмножество фазового пространства и б) неизбежно возвращаются к некоторому 
компактному множеству K, зависящему от вязкости и от внешних сил, действующих на 
систему. Тем самым установлено, что траектории попеременно то уходят сколь угодно 
далеко от упомянутого множества K, то снова возвращаются к нему.

Ключевые слова: стохастическая система Навье-Стокса, слабые решения, траек-
тории решений.
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The research paper study a behavior of trajectories of weak solutions of n-dimensional 
(n≥2) Navier–Stokes equations, perturbed by an additive white noise. It is shown that at any 
given moment t trajectories in its subsequent motion along the phase space of the system: a) 
inevitably leave any bounded subset of the phase space; b) inevitably return to some compact 
set K, depending on the viscosity and on the external forces acting on the system. Thus, it is 
established that the trajectories alternately go away arbitrarily far from the mentioned set K, 
then again return to it, i.e. the recurrence of trajectories in relation to the set K and infinity. 
These results are obtained by estimating the mathematical expectation of the moments of the 
first exit of trajectory after t from the corresponding subsets of the phase space.
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